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 Protokół z posiedzenia KDO Środowisko 

w dniu 1 grudnia 2022 r. o godz. 17:00 w trybie online 

 

Posiedzenie otworzył przewodniczący KDO Środowisko witając gości oraz przedstawicieli 

organizacji uczestniczących w KDO. Lista obecności członków KDO stanowi załącznik nr 1 do 

tego protokołu. Na wcześniejszą prośbę niektórych członków KDO ds. środowiska, 

przewodniczący zaproponował dodanie do porządku obrad jako punkt 4 rozmowy na temat 

możliwości udostępniania nagrań z posiedzeń KDO ds. środowiska. Nie było żadnych uwag i 

sprzeciwu do powyższego rozszerzenia porządku obrad ze strony członków KDO Środowisko, 

dlatego dodatkowy punkt został dodany do porządku obrad.     

Porządek obrad był następujący: 

1. Powitanie gości i uczestników posiedzenia 

2. Przyjęcie porządku obrad 

3. Wprowadzenie do tematu, prezentacja/e ze strony Miasta Poznania oraz dyskusja na 
temat Realizacji rekomendacji Poznańskiego Panelu Obywatelskiego.  

4. Rozmowa na temat możliwości udostępniania nagrań z posiedzeń KDO ds. 
środowiska 

5. Wolne głosy i wnioski 

6. Podsumowanie i zakończenie spotkania 

 

Posiedzenie było nagrywane. Nagranie jest w posiadaniu Wydziału Kształtowania i Ochrony 

Środowiska Urzędu Miasta Poznania. 

 

Na posiedzenie zaproszeni zostali: 

1. Pan Jacek Jaśkowiak – Prezydent Miasta Poznania  

2. Pan Bartosz Guss – Zastępca Prezydenta Miasta Poznania 

3. Pan Grzegorz Ganowicz - Przewodniczący Rady Miasta Poznania 

4. Pan Marek Woźniak – Marszałek Województwa Wielkopolskiego 

5. Pani Małgorzata Knapczyk – Dyrektor Departamentu Korzystania i Informacji o 

Środowisku UMWW 

6. Pani Marzena Andrzejewska-Wierzbicka – Dyrektor Departamentu Zarządzania 

Środowiskiem i Klimatu UMWW 

7. Pan Bogumił Nowak – Dyrektor Regionalnego Zarządu Gospodarki Wodnej w 

Poznaniu 

8. Pani Miłosława Olejnik - Regionalny Dyrektor Ochrony Środowiska w Poznaniu 

9. Pan Andrzej Konieczny – Regionalny Dyrektor Lasów Państwowych w Poznaniu 

10. Pani Iwona Matuszczak-Szulc – Dyrektor Wydziału Rozwoju Miasta i Współpracy 

Międzynarodowej 
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11. Pani Magdalena Żmuda – Dyrektor Wydziału Kształtowania i Ochrony Środowiska 

12. Pani Izabela Dutkowiak – Zastępca dyrektora ds. ochrony zieleni i ocen 

oddziaływania (WKiOŚ) 

13. Pan Szymon Prymas – Dyrektor Zarządu Zieleni Miejskiej  

14. Pan Mieczysław Broński – Dyrektor Zakładu Lasów Poznańskich 

15. Pani Natalia Weremczuk – Dyrektor Miejskiej Pracowni Urbanistycznej 

16. Pan Piotr Sobczak – Dyrektor Wydziału Urbanistyki i Architektury 

17. Pan Paweł Chudziński – Prezes Zarządu Aquanet S.A. 

18. Pani Hanna Madajczyk – Prezes Zarządu Aquanet Retencja Sp. z o.o. 

19. Pan Krzysztof Olejniczak – Dyrektor Zarządu Dróg Miejskich  

20. Pani Agnieszka Szulc – Naczelnik Wydziału Terenów Zieleni ZDM  

21. Pani Joanna Bielawska-Pałczyńska – Dyrektor Biura Miejskiego Konserwatora 

Zabytków 

22. Pan Jan Gosiewski – Dyrektor Zarządu Transportu Miejskiego 

23. Pani Justyna Litka – Prezes Zarządu Poznańskich Inwestycji Miejskich Sp. z o.o. 

(PIM) 

24. Pan Grzegorz Kamiński – Dyrektor Biura Koordynacji Projektów i Rewitalizacji 

Miasta 

25. Pan Łukasz Miadziołko – Dyrektor Poznańskich Ośrodków Sportu i Rekreacji 

26. Pan Tomasz Lewandowski – Prezes Zarządu Komunalnych Zasobów Lokalowych 

Sp. z o.o. 

27. Pani Aleksandra Zaława-Borowiak - Dyrektor Zarządu Geodezji i Katastru 

Miejskiego GEOPOZ  

28. Pani dr Ewa Bąk – Dyrektor Wydziału Sportu 

29. Pani Katarzyna Kruszka-Pytlik – Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej 

30. Pan Michał Łakomski – Dyrektor Biura Cyfryzacji i Cyberbezpieczeństwa 

31. Pani Magdalena Pietrusik-Adamska – Dyrektor Wydziału Zdrowia i Spraw 

Społecznych 

32. Pani Magda Albińska – Dyrektor Wydziału Gospodarki Nieruchomościami 

33. Pani Anna Krakowska – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 

34. Pan Grzegorz Karolczyk – Dyrektor Poznańskiego Centrum Świadczeń 

35. Stowarzyszenie Architektów Polskich Oddział Poznań 

36. Stowarzyszenie Polskich Architektów Krajobrazu Oddział Wielkopolski 

37. Członkowie powołanej przez Prezydenta Poznania Rady Konsultacyjnej ds. 

Ochrony Środowiska i Klimatu 

38. Członkowie Komisji Ochrony Środowiska i Gospodarki Komunalnej 

39. Członkowie Komisji Polityki Przestrzennej i Rewitalizacji 

40. Członkowie Komisji ds. Studium Miasta Poznania 

41. Młodzieżowy Strajk Klimatyczny 

42. Extinction Rebellion 

43. Członkowie Komisji Dialogu Obywatelskiego Środowisko 

44. oraz szereg innych osób 
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Ad. 3  

Do tematu dotyczącego Realizacji rekomendacji Poznańskiego Panelu Obywatelskiego, 

krótkie wprowadzenie przedstawił przewodniczący KDO Robert Kalak ze stowarzyszenia 

Prawo do Przyrody wskazując, że przyjętych zostało 46 rekomendacji w zakresie terenów 

zieleni oraz 31 rekomendacji w zakresie odejścia od węgla, łącznie 77 rekomendacji. Do tego 

punktu spotkania wprowadziła także Pani dyrektor Wydziału Rozwoju Miasta i Współpracy 

Międzynarodowej Iwona Matuszczak-Szulc, która koordynowała przeprowadzenie 

Poznańskiego Panelu Obywatelskiego. Przed prezentacją realizacji rekomendacji przez 

przedstawicieli Urzędu Miasta Poznania, ustalony został sposób  dyskusji w tym temacie. 

Wiesław Rygielski ze Stowarzyszenia Morasko XXI proponował zadawanie pytań i dyskusję po 

zaprezentowaniu każdej rekomendacji, przewodniczący KDO, ze względu na liczbę 

rekomendacji i ograniczenia czasowe zaproponował jednak dyskusję po prezentacji 

wszystkich rekomendacji lub ewentualnie z podziałem na dyskusję po każdym z dwóch 

głównych tematów rekomendacji. Pani dyrektor Iwona Matuszczak-Szulc, również ze 

względu na ograniczenia czasowe, zaproponowała dyskusję dopiero po przedstawieniu stanu 

realizacji wszystkich rekomendacji, i taki sposób dyskusji został ostatecznie przyjęty. 

Stan realizacji rekomendacji przez Urząd Miasta Poznania, zaprezentowany został, w 

kolejności przez: Dyrektorkę WKiOŚ Panią Magdalenę Żmudę, która omówiła w zakresie 

trenów zieleni rekomendacje nr: od 2 do 5, 8, 15, od 17 do 19, od 21 do 25, 29, 33, 35, 36, 

38, od 41 do 46, a w temacie odejścia od węgla rekomendacje nr: od 1 do 3, 5, 6, 12, 13, od 

16 do 19, od 21 do 28, Zastępcę Dyrektorki Wydziału Gospodarki Komunalnej Pana Łukasza 

Musielińskiego, który omówił w zakresie odejścia od węgla rekomendacje nr: 4, od 12 do 15, 

17, 30, 31, Dyrektora Zarządu Transportu Miejskiego Pana Jana Gosiewskiego, który omówił 

w zakresie terenów zieleni rekomendacje nr: 24 i 29, Naczelniczkę Wydziału Terenów Zieleni 

Zarządu Dróg Miejskich Panią Agnieszkę Szulc, która omówiła w zakresie terenów zieleni 

rekomendacje nr: 5, 17, 21, od 23 do 25, 29, 30, 32, 35, 36, 41, Zastępczynię Dyrektorki 

Miejskiej Pracowni Urbanistycznej Pani Katarzyna Derda, która omówiła w zakresie terenów 

zieleni rekomendacje nr: 9, 10, 12, 13, 16, Członka Zarządu ZKZL Pana Szymona Błażka, który 

omówił zbiorczo w zakresie odejścia od węgla, rekomendacje dotyczące termomodernizacji: 

nr: od 7 do 13, Prezeskę Aquanet Retancja Pani Hanna Madajczyk, która omówiła w zakresie 

trenów zieleni rekomendacje nr: 27, od 34 do 39,  Zastępcę Dyrektorki ZGiKM GEOPOZ Pana 

Jarosława Zawadzkiego, który omówił w zakresie trenów zieleni rekomendacje nr: 18 i 20, 

Zastępcę Dyrektorki MOPR Pana Piotra Czajkę, który omówił w zakresie odejścia od węgla 

rekomendacje nr 20, Zastępcę Dyrektorki MKZ Pana Jacka Maleszkę, który omówił w zakresie 

trenów zieleni rekomendację nr 14.  

Przedstawiciele Urzędu Miasta nie przedstawili na spotkaniu stanu realizacji niektórych 

rekomendacji w zakresie terenów zieleni tj. rekomendacji dotyczących usług 

ekosystemowych (rekomendacji nr 1, 6, 7), rekomendacji dotyczącej Stadionu Szyca 

(rekomendacja nr 11), części rekomendacji dotyczących mokradeł (rekomendacji nr 26, 28), 

oraz rekomendacji dotyczącej renaturyzacji rzek i cieków (rekomendacja nr 40 – w 

późniejszym terminie opis realizacji rekomendacji nr 40 został dosłany przez WKiOŚ, zob. 

załącznik). Nie było też odniesienia do rekomendacji nr 29 w zakresie odejścia od węgla, ale 
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ta rekomendacja jest skierowana bezpośrednio do Prezydenta, który zgodnie z jej treścią na 

3 miesiące przed wyborami powinien na złożyć pisemny raport z wykonania zaleceń. 

 

Po przedstawieniu rekomendacji przewodniczący KDO otworzył dyskusję, w której sam na 

początku poza pytaniami dotyczącymi pominiętych rekomendacji poinformował o 

planowanym przez Urząd Miasta powołaniu zespołu ds. opracowania standardów retencji, 

do którego to zespołu został zaproszony jako przewodniczący KDO, i to zaproszenie przyjął. 

Przewodniczący KDO w kontekście ochrony terenów zieleni, poinformował o toczących się i 

planowanych w najbliższych dnia wycinkach w użytku ekologicznym „Darzybór” licząc na ich 

powstrzymanie. Lasy Państwowe konsultowały te wycinki bez poinformowania strony 

społecznej zaangażowanej we wcześniejsze działania na rzecz ochrony tego użytku 

ekologicznego. Zdaniem przewodniczącego KDO te konsultacje nie były więc uczciwe, z czym 

nie zgadzali się obecni na spotkaniu przedstawiciele Lasów Państwowych, Zastępca 

Nadleśniczego Nadleśnictw Babki Pan Ireneusz Niemiec, oraz Naczelnik Wydziału Edukacji i 

Promocji - rzecznik prasowy Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych Pan Tomasz 

Maćkowiak. W obronie planowanej do wycinki brzeziny wypowiedziała się również Aneta 

Mikołajczyk ze stowarzyszenia „Prawo do Miasta” i Koalicji ZaZieleń Poznań.  

W dalszej części dyskusji Wiesław Rygielski skrytykował sposób przedstawienia i dyskusji 

nad rekomendacjami, wskazując m.in. na długi czas prezentowania rekomendacji przez 

przedstawicieli Urzędu oraz odejście od tematu stricte dotyczącego rekomendacji przez 

przewodniczącego KDO w odniesieniu do sprawy wycinek w użytku ekologicznym. 

Przewodniczący KDO wyjaśnił, że przedstawienie sprawy wycinek w użytku ekologicznym w 

odniesieniu do rekomendacji dla terenów zieleni wynika z ostatniej szansy jaką jest to 

spotkanie na ochronę drzew planowanych do wycinki.  

Wisław Rygielski skrytykował sam Panel Obywatelski oraz sposób prezentacji realizacji 

rekomendacji mówiąc m.in. że w połowie były to wypowiedzi nie na temat. Odniósł się także  

szczegółowo do niektórych rekomendacji. 

Kolejny głos w dyskusji zabrała Aneta Mikołajczyk na której pytania odpowiadał dyrektor 

Jan Gosiewski. 

O odniesieniu to tematu rekomendacji padały  prośby o udostępnienie przez Urząd Miasta 

wszystkich prezentacji dotyczących rekomendacji przedstawionych na spotkaniu.  

Wszystkie udostępnione przez Urząd Miasta prezentacje załączono do tego protokołu. 

Do protokołu załączono również Rekomendacje Poznańskiego Panelu Obywatelskiego oraz 

Komentarz Urzędu Miasta Poznania do Rekomendacji PPO (dokumenty z 2021 roku). 

Nie było więcej pytań i komentarzy dlatego przewodniczący KDO przeszedł do kolejnego 

punktu spotkania. 
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Ad. 4  

W punkcie dotyczącym udostępniania nagrań ze spotkań KDO głos zabrała Paulina Suszka z 

Koalicji ZaZieleń Poznań pytając o przyczyny braku udostępnienia nagrań, i odnosząc się 

również do spotkania przewodniczącego KDO w tej sprawie w siedzibie WKiOŚ z Panią 

dyrektor Magdaleną Żmudą i radcą prawnym ze strony miasta. Paulina Suszka zwróciła 

również uwagę na brak na stronie BIP nie tylko nagrań, ale także protokołów ze spotkań, 

pomimo tego że są przekazywane do Urzędu.  Pani dyrektor Magdalena Żmuda i 

przewodniczący KDO przedstawili szczegóły ustaleń ze spotkania z radcą prawnym. Paulina 

Suszka zwróciła uwagę, że nie widzi jasnych powodów, dla których nagrana nie mogą być 

udostępnione. Zasugerowała, że jeżeli jest taka konieczność to prezentujący na spotkaniach 

KDO powinni umieszczać w swoich prezentacjach klauzulę ze zgodą na publiczne 

udostępnienie prezentacji. Przewodniczący KDO i Paulina Suszka zwrócili także uwagę na 

problemy z przyjmowaniem oficjalnych oświadczeń od uczestników spotkań, nawet samych 

członków KDO. 

Ostatecznie ustalono, że WKiOŚ przekaże podstawę prawną od radcy prawnego, z której 

wynikają problemy z udostępnieniem nagrań, oraz że do sprawy należy wrócić na kolejnym 

spotkaniu KDO. 

Do protokołu załączono przesłany przez WKiOŚ zbiór przepisów prawnych w odniesieniu do 

udostępniania nagrań ze spotkań KDO. 

 

Ad. 5 

W ramach Wolnych głosów i wniosków przewodniczący KDO poruszył sprawę 

wystosowanego przez Pana wiceprezydenta Bartosza Gussa zaproszenia skierowanego do 

przedstawicieli KDO na spotkanie, w związku listem otwartym przyjętym i wysłanym przez 

KDO ds. środowiska skierowanym do Pana prezydenta Jacka Jaśkowiaka w sprawie 

bezpodstawnych oskarżeń skierowanych do członkini KDO Anety Mikołajczyk.  Członkowie 

KDO byli podzieleni w sprawie przyjęcia lub odrzucenia tego zaproszenia. Podczas dyskusji 

dyrektor Piotr Libicki oraz dyrektorka Magdalena Żmuda zwrócili uwagę na niestosowne 

wypowiedzi Wisława Rygielskiego wobec prezydenta Jacka Jaśkowiaka i wiceprezydenta 

Bartosza Gussa. W dyskusji oprócz Wiesława Rygielskiego i przewodniczącego KDO, głos 

zabrały także Paulina Suszka oraz Aneta Mikołajczyk. Po zakończeniu burzliwej dyskusji 

przewodniczący KDO próbował podjąć próbę głosowania w tej sprawie przez członków KDO. 

Jednak opuszczenie spotkania przez Wiesława Rygielskiego uniemożliwiło głosowanie, ze 

względu na utratę kworum. Ostatecznie sprawa zaproszenia Wiceprezydenta Bartosza Gussa 

nie została więc rozstrzygnięta. 

Ostatni głos w wolnych głosach i wnioskach zabrała Pani dyrektor Magdalena Żmuda która 

obiecała wyjaśnić sprawę braku na stronie BIP protokołów ze spotkań KDO.  
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Ad. 6  

Po zakończeniu wolnych głosów i wniosków przewodniczący KDO Środowisko krótko 

podsumował, a następnie zamknął, trwające 3 godz. i 25 minut spotkanie. 

 

 

 

Robert Kalak 

Przewodniczący KDO Środowisko w 2022 r. 

Poznań, 21 stycznia 2023 r. 

 

 
Załączniki: 

1. Lista obecności członków KDO Środowisko na posiedzeniu. 

2. Prezentacja WKiOŚ z realizacji rekomendacji 

3. Prezentacja Aquanet Retencja z realizacji rekomendacji 

4. Uzupełnienie WKiOŚ dotyczące realizacji rekomendacji 40 

5. Rekomendacje Poznańskiego Panelu Obywatelskiego (2021.06.01) 

6. Komentarz Urzędu Miasta Poznania do Rekomendacji PPO (2021.10.26) 

7. Zbiór przepisów prawnych przesłany przez WKiOŚ w odniesieniu do udostępniania nagrań ze 

spotkań KDO 
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Załącznik nr 1 do Protokołu z posiedzenia KDO Środowisko 

w dniu 1 grudnia 2022 r. o godz. 17:00 w trybie online 

 

Lista obecności członków KDO Środowisko na posiedzeniu 

  

Obecność 2022.12.01           
1 - Obecny                                

0 - Nieobecny 

Agencja Informacji i Ochrony 
Środowiska 

0 

Fundacja „Na Straży Przyrody”  0 

Klub Przyrodników Koło Poznańskie 0 

Polski Klub Ekologiczny Okręg 
Wielkopolski 

0 

Polski Klub Ekologiczny - 
Wielkopolska 

0 

Stowarzyszenie „Krzyżanka” 0 

Stowarzyszenie Centrum Promocji 
Ekorozwoju 

0 

Stowarzyszenie My Poznaniacy 1 

Stowarzyszenie „Prawo do Miasta” 1 

Towarzystwo Miłośników Miasta 
Poznania 

0 

Stowarzyszenie Morasko XXI 1 

Stowarzyszenie Kolektyw Kąpielisko 1 

Fundacja Strefa Zieleni 0 

Stowarzyszenie Prawo do Przyrody 1 

Stowarzyszenie Koalicja Zazieleń 
Poznań 

1 

WKiOŚ 1 

Obecnych 7 

Łączna liczba członków KDO 16 

Kworum Jest Kworum 

 


